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Zdraví, sílu, vzájemné porozumění a toleranci, 
spokojenost a úspěšný život osobní, 
profesní a rodinný přejí do roku 2024

OÚ Lutín, SPOZ a redakční rada OZ
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ZE ŽIVOTA OBCE

Milí občané Lutína a Třebčína,

další rok je za  námi a  znovu nastává ten 
pravý čas bilancovat. Prakticky od  nástu-
pu do funkce starosty jsem nucen v novo-
ročním sloupku pokaždé konstatovat, že 
neprožíváme úplně klidné období. Vše od-
startovala pandemie covidu, po ní do Evro-
py přišla válka na Ukrajině, pak zase nedo-
statek energií a všudypřítomné zdražování, 
které sice zpomalilo, ale trvá dál. Jako by 
toho nebylo dost, ve světě vypukla další vál-
ka, palestinsko-izraelská, která ukázala, že 
v Evropě se skrývá silná nákaza nebezpeč-
ného antisemitismu. Nezbývá nám než zno-
vu a dále věřit, že se vše uklidní a my znovu 
obstojíme jako národ rozumný, nesobecký, 
stojící na té správné straně.
A co přinesl rok 2023 Lutínu a Třebčínu? 
Dvůr na sídlišti po  loňské rekonstrukci roz-
kvetl záhony pestrých trvalek a novou vý-
sadbou keřů i stromů, obě místní části naší 
obce dostaly nová úsporná svítidla veřejné-
ho osvětlení. V Třebčíně září novotou ulice 
Kaplická, aula ZŠ Lutín má novou střechu, 
základní škola nový výtah. Nové chodníky 
včetně veřejného osvětlení máme v parku 
v  Lutíně a u  stadionu TJ, nové ekologické 
komunální vozítko dostaly technické služby 
v Třebčíně. 

Zahájena byla kompletní rekonstrukce ulice 
Břízová v Lutíně, kde došlo i k výměně stařič-
ké kanalizace. Tuto akci se bohužel do zimy 
nepodařilo dokončit, což mne ve  vztahu 
k  obyvatelům dotčených domů moc mrzí 
a omlouvám se za  to. Věřím, že jakmile to 
počasí dovolí, dělníci nastoupí v silné sesta-
vě a na slavnostní stříhání pásky již nebu-
deme čekat dlouho. A  stavět jsme (spolu 
s  Hněvotínem) začali dlouho očekávanou 
cyklostezku do  Hněvotína, z  rozhodnutí 
projektanta v lutínském úseku mírně zvlně-
nou. Dokončena bude do letošního léta.
V  posledním čtvrtletí byla soukromým in-
vestorem také zahájena stavba „RETAIL 
PARK, LUTÍN“ s obchodem BILLA, na který 
se mě často ptáte. Uvědomuji si, že 
probíhající stavební práce občanům značně 
komplikují život, všudypřítomné bláto i zvý-
šená doprava nejsou nic příjemného. Nic 
však nejde udělat přes noc a po dokončení 
stavby budeme za  trpělivost a  pochopení 
odměněni celkem 2,5 hektary nové krásné 
veřejné části Lutína.
Rád bych poděkoval všem pracovníkům 
i  spolupracovníkům obecního úřadu, čle-
nům obou kulturních komisí, Sboru pro ob-
čanské záležitosti a  také členům místních 
spolků, protože i díky nim se nám v Lutíně 
spolu žije dobře.

A  co si přát do  nového roku? Hlavně ať 
jsme všichni zdraví, silní, připravení po-
stavit se každé životní výzvě a  tolerantní 
ke svému okolí.
V  tomto roce završí obec 790 let od první 
písemné zmínky o  své existenci. Budu se 
těšit, že to společně náležitě oslavíme.

Jakub Chrást, starosta obce

Jaké změny a novinky 
přináší rok 2024: 
(další důležité informace 
starosty obce)

Obecní společnost převzala 
provoz vodovodu a kanalizace

Jak jistě víte, společnost SVK obce Lutín 
s.r.o., která je stoprocentně vlastněna 
Obcí Lutín, převzala od  1.1.2024 provoz 
vodohospodářských zařízení v  majetku 
obce. Z našeho pohledu  byl předcházející 
rok 2023 velmi perný, a zejména podzim 
byl opravdu náročný, protože k  řešení 
toho bylo mnoho.

Chtěli bychom obyvatelům obce i podni-
kajícím subjektům poděkovat za spoluprá-
ci při uzavírání smluv a  současně vyzvat 
ty, kteří novou smlouvu neuzavřeli, aby 
tak neprodleně udělali. Kontakt společ-
nosti pro věci smluvní a  fakturace je tel. 
585 944 321 (v pracovní dny 8.00 až 14.00 
hod.), e-mail podatelna.svk@lutin.cz Kon-

takt pro hlášení havárií je pak 606 710 726.
Vodné a  stočné pro rok 2024 se pro-

ti minulému roku změnilo jen nepatrně: 
vodné bude 39,83 Kč bez DPH a  stočné 
44,47 Kč bez DPH. Za spotřebovaný ku-
bík vody to bude celkem 94,42 Kč včetně 
DPH. K mírnému navýšení došlo změnou 
sazby daně z přidané hodnoty z 10 na 12 
procent.

Jakub Chrást
jednatel SVK obce Lutín s.r.o.

�  �  �  �  �

K realizaci stavby „Cyklostezka 
Hněvotín – Lutín“

Hlavním tématem nejen v internetových 
diskuzích se v  listopadu a prosinci stala 
stavba cyklostezky do  Hněvotína. Řešil 
se hlavně tzv. podélný profil stezky, kdy 
na první pohled je patrné, že cyklostezka 
se jakoby vlní (na rozdíl od okolního teré-
nu a přilehlé krajské silnice). Z hlediska in-
vestorů (Obce Hněvotín a Lutín) a zhoto-

vitele společnosti Skanska a.s. lze k tomu 
uvést toto: Projekt cyklostezky je proza-
tím v realizaci. Postupujeme přesně podle 
projektové dokumentace, a  to v  součin-
nosti s technickým i autorským dozorem 
(projektant stavby). Můžeme garantovat, 
že stavba bude dokončena v  termínu 
a podle platné smlouvy o dílo.

Současně je nutné uvést, že projek-
tant stavby si za zvoleným řešením stojí 
s  odůvodněním, že chtěl minimalizovat 
zemní práce (finanční úspora) a  zajis-
tit řádné odvodnění v  rovinatém terénu. 
I přesto byl pověřen, aby prověřil možnos-
ti alespoň částečného narovnání profilu 
stezky. 

�  �  �  �  �

Polodpozemní kontejnery 
na sídlišti zlobí

Polopodzemní kontejnery na  odpad 
umístěné na sídlišti se v odpadovém sys-
tému obce osvědčily, zejména díky nim 

V roce 2023 si naše obec pořídila také 
novou vizuální identitu. Logo s  lístkem 
stromu se postupně propisuje do veške-
ré prezentace obce a Obecní zpravodaj 
není výjimkou. Autorem návrhu je opět 
pan Zdeněk Bednárek z  Lutína ze stu-
dia WSB. Cílem této změny je skloubit 
náš zpravodaj s novou vizuální identitou 
a chápat jej víc jako moderní periodikum.
Cesta k fi nální podobě nebyla jednodu-
chá, protože každému se líbí něco jiné-
ho, ale já pevně věřím, že se Vám náš 
nový Obecní zpravodaj bude líbit a že si 
ho vždy rádi přečtete.

Nová vizuální identita
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a  jejich uzamčení výrazně kleslo množ-
ství směsného komunálního odpadu, kte-
rý se k  nám už nevozí z  širokého okolí. 
Přidanou hodnotou je určitě stránka es-
tetická, protože sídliště vypadá mnohem 
čistěji.

V  poslední době však poměrně čas-
to dochází k  výpadkům funkce elektro-

nických zámků. Způsobují je problémy 
s  napájením, protože instalované ba-
terie se vybíjejí rychleji, než výrobce 
předpokládal. Ten je v  rámci záruky 
podle požadavku vyměňuje za odolnější, 
a hlavně opakovaně nabíjecí.

Vzhledem k  tomu, že kontejnery jsou 
víceméně prototypem, probíhá v  rámci 

jejich užívání  stále „vychytávání much“. 
Výrobce společnost ELKOPLAST ze Zlí-
na se mým prostřednictvím omlouvá 
za komplikace. 

My doufáme, že chyby budou co nejdřív 
odstraněny (slíbeno do  vánoc 2023) 
a  kontejnery budeme moci dál využívat 
bez problémů.

Lutín a Třebčín třídí odpad dobře
Nedávno byla vyhodnocena neofi ciální 

soutěž mezi obcemi Mikroregionu Kosířsko 
(celkem 9 obcí). Porovnávána byla produkce 
odpadů za rok 2022 v kilogramech na osobu 
a nutno říci, že jsme si vůbec nevedli špatně. 
První místo jsme získali za nejnižší produkci 
směsného komunálního odpadu - v Lutíně 
každý občan vyprodukuje 145,7 kilogramů 
za rok (pro srovnání např. v Drahanovicích je 
vyprodukováno 251,4 kg/osobu/rok). 

Druhé místo jsme získali za nízkou pro-
dukci nebezpečných odpadů a místo třetí 

za  nízkou produkci objemných odpadů. 
Z  téměř kompletního přehledu produkce 
odpadu za  rok 2023 (chybí jen prosinec) 
je patrné, že nastavenou laťku držíme, pro-
dukce směsného odpadu i  odpadů třídě-
ných se prakticky nezměnila. 

Na  obecním úřadě však neusínáme 
na  vavřínech a  připravujeme další zlep-
šení odpadového hospodářství. V prvním 
čtvrtletí tohoto roku obdrží všechny rodin-
né domy avizované nádoby o objemu 240 
litrů na bioodpad, svoz pak bude zahájen 
na jaře.

Bohužel navýšení rozsahu odpadových 
služeb v kombinaci s razantním zdražením 
(v  červnu 2023 proběhla otevřená soutěž 
na svozovou společnost) nutí obec pro rok 
2024 navýšit místní poplatek za  odpady 
na 720Kč/osobu/rok. 

Toto rozhodnutí nelze brát jako důvod 
k  ukončení poctivého třídění, protože po-
kud by se tak stalo, poplatek bude výraz-
ně vyšší. Nutno také podotknout, že obec 
bude i při této výši poplatku částečně do-
tovat odpadové hospodářství ze svého roz-
počtu.

Starosto, jak to teda je?
V dnešním vydání zpravodaje reaguji na tuto připomínku: „Starosta 

lobbuje (protěžuje) za BILLU.“ 
Již v dotazníku v roce 2015 se v odpovědích k otázce, které služby 

v obci chybí, hojně objevoval supermarket. Požadavek na „pořádný ob-
chod“ se ve větší míře vyskytoval i v aktuálním dotazníku. Proto když 
se objevila možnost, že by mohla být obchodní zóna v Lutíně, rozhodli 
zastupitelé po důkladném zvážení pro a proti, že projektu půjdeme jako 
obec naproti. Nejde totiž jen o obchody, díky celému záměru vznikne 
za zdravotním střediskem krásné veřejné prostranství. 

Veřejný park s propojením směrem k obecnímu úřadu vznikne také 
u stávajícího „skeletu“ (nedostavěný průmyslový areál za provozem 1). 
Z posledního vývoje se navíc zdá, že skelet bude zbourán a pozemky 
získá obec. Ta pravděpodobně získá rovněž pozemky za BILLOU, které 
budou moci být v budoucnu využity pro stavbu nových obecních budov 
- třeba na sportovní halu nebo dům s pečovatelskou službou. Veřejný 
prostor Lutína se tak zvětší o více než 2,5 hektaru, a to prosím na nevy-
užívaném brownfi eldu bez zásahu do zemědělského půdního fondu.

A proč zrovna BILLA? Jednoduše proto, že nikdo jiný zájem neměl. 
Navíc výběr investora byl zcela na majiteli pozemků, což byly společ-
nosti z holdingu SIGMA. Jakub Chrást, starosta obce

V  minulém vydání Obecního zpravodaje jsem požádal 
o  vyplnění dotazníku k  dokumentu „Strategie rozvoje obce 
na  roky 2024 – 2030“, který obec zpracovává. A musím říct, 
že si zasloužíte obrovskou pochvalu, protože dotazníků bylo 
vyplněno kolem pěti stovek, což je výborné číslo (v  roce 
2015 dotazník vyplnilo pouze 256 občanů obce). V současné 
době dotazníky zpracováváme a  jejich výsledky následně 
uveřejníme. Troufnu si říct, že většina respondentů je v Lutíně 
spokojena, nicméně objevila se samozřejmě i  kritika. Tu 
jako zastupitelé přijímáme a  slibujeme, že zejména podle té 
konstruktivní se zařídíme. Protože spousta námitek vycházela 
podle mého názoru spíše ze špatné informovanosti, rozhodl 
jsem se, že v  rámci Zpravodaje zavedeme rubriku „Starosto, 
jak to teda je?“, kde bych se snažil některé problémy objasnit. 

Dotazník ke strategii vyplnilo 
velké množství občanů

�  �  �  �  �

�  �  �  �  �

Když je dobrá vůle, může být i pořádek... Fota: Miroslav Brhel

 U Rybníčku v Lutíně. U horní kapličky v Třebčíně.



Třebčínští hasiči hodnotili 
uplynulý rok

Hasiči svůj rok tradičně zakončují výroční 
valnou hromadou, která se v  letošním roce 
konala v sobotu 9. prosince v sále nad hasič-
skou zbrojnicí. Na  valné hromadě hasiči bi-
lancovali uplynulý rok a  také přednesli plán 
činnosti na  rok následující. Zdravice hostů 
z okolních sborů svorně kvitovaly naši dobrou 
práci s mládeží, která je základem pro novou 
generaci hasičů v Třebčíně. Hosté též nešet-
řili chválou nad perfektním zázemím, které 
jednotka získala v nové zbrojnici.

Všichni velmi pozitivně hodnotili těsnou 
spolupráci obce, Sboru i  jeho zásahové jed-
notky. Obci Lutín patří velký dík za dlouhole-
tou podporu, kterou se hasiči snaží vyvážit 
dobrou prací v rámci JSDH i obětavou činnos-
tí při organizaci kulturních akcí. 

Po ukončení formální části se všichni s chu-
tí pustili do výborného guláše a setrvali v druž-
ných rozhovorech dlouho do večera. 

Zásahová jednotka od  posledního vydání 
Zpravodaje úspěšně působila u dvou mimo-
řádných událostí. Koncem listopadu se podí-
lela na likvidaci požáru v nástrojárně ve Slati-
nicích a den před Mikulášem pomáhali naši 

hasiči s likvidací požáru v Náměšti na Hané. 
Obě události se naštěstí obešly bez zranění 
osob. 

Do nového roku přeji jménem vedení obce 
všem hasičům a  jejich rodinným příslušní-

kům hodně zdraví, štěstí a  osobní pohody. 
Děkuji za jejich nezištnou a obětavou činnost, 
která naplňuje heslo vyšité na našem prapo-
ru: BOHU KE CTI, BLIŽNÍM KU POMOCI. 

Dalibor Kolář, místostarosta

04 Dobrovolní hasiči Třebčín: hasici-trebcin.webnode.cz

Sál společenského domu Sigmy Lutín patřil 14. listopadu 2023 
lutínským a třebčínským seniorům.

Tato pravidelná setkání našich „dříve narozených“ občanů mají 
již dlouhou tradici a jsme rádi, že za velké podpory OÚ Lutín se 
nám podařilo tuto akci opět zorganizovat.

Osobní pozvání přijalo asi 240 seniorů z  Lutína a  Třebčína, 
kteří využili možnosti společně se pobavit se svými vrstevníky 
a známými a zatančit si „jako zamlada“.

Všechny účastníky přivítal a pozdravil starosta obce Jakub Chrást, 
potěšili žáci ZŠ Lutín svým kulturním vystoupením a pobavily senior-
ky ze Slatinic a Lip báječným zábavným programem. O dobrou náladu 
na tanečním parketu se postarala hudební skupina MODRÁ  ROSA.

Setkání bylo moc příjemné i pro nás pořadatele. Mnozí ze seniorů mo-
hou být pro nás svou vitalitou a dobrou náladou i tím, jak se vyrovná-
vají se zdravotními i životními problémy, velkou inspirací. Hodně zdraví 
a pohody všem. Leona Čotková, předsedkyně SPOZ Lutín

Nestárnou, ale „zrají“ a neztrácejí elán

Současní i budoucí ochránci našich životů a majetku. Foto: Dušan Sedláček

„Námořnice“ ze Slatinic. Děti zazpívaly, zahrály a zacvičily. Partner netančí? Nevadí! Foto: Zdeněk Vích



Dětičky se v Klásku také pobavily na dalších 
„Hrátkách se zvířátky“. Tentokrát si na ně lek-
torka Venda přichystala téma ,,Hmyzí říše“.  
Ani na  maminky jsme nezapomněli. Mohly 
si užít příjemný večer a  vychutnat skvělá 

vína, která jim představila someliérka Simona 
Semjonová. Na  konci listopadu se mamin-
kám a dětem věnovala úžasná Marta Hader-
ková na  ,,Pohybovém workshopu ke zdravým 
nožkám“. Maminky poznaly spoustu zajíma-
vých typů na cvičení a podporu dětských no-
žiček. 

Prosinec zahájila mikulášská nadílka 
v aule ZŠ Lutín. Děti, které navštěvují krou-
žek Tančírna, si připravily na zahájení „čertí 
taneček“ a poté proběhla samotná nadílka. 
Pro  zábavu byla připravena nápaditá dílnič-

ka a nechyběla Ježíškova pošta a drobné 
občerstvení.

Kdo se nemohl dočkat Vánoc, přišel nasát 
atmosféru na  speciální „Vánoční tvořivou 
herničku“ pro rodiče s dětmi. Vyrobili jsme si 
ozdoby na stromeček, přáníčka, věnce a další 
krásné dekorace. 

Tím jsme v Klásku uzavřeli rok 2023 a už se 
chystáme na rok 2024!

Do  nového roku přejeme spoustu zdraví, 
štěstí a času stráveného v rodinném kruhu.

Za tým RC Klásek, Monika Janíková
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Konec roku patří v  Klásku vždy vel-
kým akcím. Začátkem listopadu 
v  Lutíně řádila strašidla – na  Ryb-
níčku se konalo „Lutínské strašidle-
ní“. Přichystáno bylo něco dobrého 
na  zub, promítala se strašidelná po-
hádka a nechyběla oblíbená strašidel-
ná trasa. Každým rokem roste počet 
návštěvníků a  my z  toho máme ob-
rovskou radost.

Starý rok skončil, nový začíná!

Ze začátku to vypadalo, že si Šmoulové 
kradli jídlo sami, ale naši detektivové po-
malu přišli na  to, že je všechno jinak. Při 
řešení problému a pronásledování zloděje 
děti nejednou prozkoumaly historickou 
část Třebíče, podívaly se k  bazilice sv. 
Prokopa nebo na  židovský hřbitov. Hrály 
spoustu her – „běhacích“ nebo deskových 
– a poznaly starou i současnou Třebíč.

Chcete, aby vaše dítko zažilo něco po-
dobného? Přiveďte ho za  námi. Máme 

schůzky každou středu od  16:15 v  naší 
klubovně v Břízové ul. č.p. 147, kde hraje-
me spoustu her, získáváme nové kama-
rády, učíme se novým věcem a vytváříme 
si nové vzpomínky. 

Bližší informace najdete na  našich 
webových stránkách (https://www.du-

ha-kristal.cz), na  našem stejnojmen-
ném oddílovém Facebooku. Můžete také 
zavolat hlavní vedoucí Lenočce na její te-
lefonní číslo (+420 603 214 518).

Budeme se na vás těšit
a uvítáme každého nového člena!

Tomáš Pospíšil jr.

Na nudu si děti z oddílu DUHA Křišťál 
určitě nestěžují. Další z mnoho her si 
užily během pěti dnů v Třebíči, kam se 
25. října vypravily se svými vedoucí-
mi na pomoc Šmoulům, kterým ukra-
dl zásoby jídla jejich záludný nepřítel 
Gargamel.

Šmoulové (prý) žijí i v Třebíči

Pohybové hrátky – rukopis nebo „nohopis“? Mikuláš 2023 – po nadílce zábavná dílnička. 

Naše schůzky jsou plné her a nápadů na další činnost. Foto: Tomáš Pospíšil

Fota: Monika Janíková



Listopad v Lutíně přál kultuře
Kulturní a  školská komise Lutín potěšila 

v  listopadu milovníky tance a  divadla dvě-
ma zdařilými akcemi. První listopadový pá-
teční večer patřil tanci, poslední listopadový 
nedělní večer divadlu. V obou případech se 
návštěvníci dobře bavili, užili si hudby a tance 
a zasmáli se vtipně napsané a dobře zahrané 
komedii.

Taneční večer v  aule základní školy měl 
slabší účast, ale kdo přišel, dobře se pobavil 
a s chutí si zatančil. K tanci i poslechu hrála vý-
borná kapela Solis, která svým skvělým ztvár-
něním známých hitů zvedla ze židle nejedno-
ho návštěvníka. Ti se mohli rovněž občerstvit 
z bohaté nabídky na baru (nechyběly chlebíčky 
a mini zákusky z domácí produkce). 

Ke konci tanečního večera vylosovala před-

sedkyně komise Iva Lužná za asistence pana 
starosty vítěze věcných cen ze slosovatelných 
vstupenek. Pevně věříme, že si všichni návštěv-
níci večer příjemně užili, a doufáme, že se příští 
rok opět sejdeme, třeba i v hojnějším počtu. 

�  �  �  �  �

Poslední listopadový nedělní večer se opět 
v aule uskutečnilo divadelní představení „Pod 
jednou střechou“. Autorem hry je Martin Slá-
dek, herec a dramatik z Prahy, její inscenace 
se zhostil výborný Divadelní spolek Bukovany 
a režie se ujal Jan Machalka. 

Bukovanský spolek se snaží navázat na tra-
dice ochotnického divadla v obci, byl založen 
v roce 2012 a ve svém repertoáru už má hez-
kou řádku her. Komedii „Pod jednou střechou“ 

sehrál pro diváky z mnoha obcí v okolí Olo-
mouce a představením v Lutíně završil svou 
divadelní sezonu. Herci svým komediálním 
a vtipným ztvárněním hry vyprodaný sál lutín-
ské auly nejen pobavili, ale nejednou i upřímně 
rozesmáli a sklidili za svůj výkon zasloužený 
potlesk. 

Doufáme, že divadelní představení bylo víta-
ným zpestřením kulturního života v naší obci 
a diváci si večer užili. Nezbývá než si přát, aby-
chom se i v tomto roce na nějakém divadelním 
představení v naší obci opět shledali a pobavili 
se stejně dobře jako tentokrát.

Budeme se těšit, čím novým nás Divadelní 
spolek Bukovany ve svém repertoáru překvapí. 
Za zhlédnutí by jistě stály i hry, které již v minu-
losti odehrál.

Veronika Trhalová, členka KK

Znovu jsme pekli „Třebčínské 
štrúdl“

Už potřetí jsme se v sobotu 21. října sešli 
v KSZ, abychom ochutnali a vybrali nejlep-
ší „Třebčínské štrúdl“. Své dílo nám přišlo 
předvést osm soutěžících a  bylo opět co 
ochutnávat a hodnotit.

Každý štrúdl byl jiný. Jeden křehký, druhý 

hutnější, některý sladký a  jiný zase kyselej-
ší. Do svých výrobků dávali soutěžící kromě 
jablek i oříšky, hrozinky, ale třeba i mrkev.

Celým odpolednem i večerem nás provázeli 
skvělí muzikanti, které jsme na našich akcích 
přivítali už poněkolikáté. Krásný zpěv dopro-
vázeli hrou na kytaru, housle, basu, tahací har-
moniku a nově i na bicí. Nálada byla skvělá.

Nejlepší štrúdl upekla paní Hana Dokoupi-
lová, na druhém místě se už potřetí za sebou 
umístil Jan Čtvrtlík a třetí místo obsadila paní 
Magda Slavíčková.

Všem děkujeme za účast a hlavně za odva-
hu, vítězům gratulujeme a už dnes se těšíme  
na Vaše štrúdly ve 4. ročníku soutěže.

Lenka Podhorná, členka KK

Podzim v Třebčíně

„Ochutnávka“ do posledního drobečku. Fota: Lenka Podhorná

Týden před začátkem adventu, v  neděli 26. listopadu, se děti a rodiče 
setkali v  KSZ na  vánočních dílnách s  cílem vytvořit si dekorace 
do  svého domova. Advent a Vánoce jsou kouzelné období a  jen 
těžko si je lze představit bez perníčků, stromečků, andílků, světýlek 
nebo sněhuláka.  Panovala skvělá atmosféra, nechyběl punč nebo 
fotokoutek a  příjemnou adventní náladu doprovázely také koledy 
a  vánoční písničky. Nesmírně nás těší zájem o  tuto akci a  jsme 
vděčni, že rodiče přibližují svým ratolestem kouzlo Vánoc i  tímto 
způsobem.  Marianna Szarazová, členka KK

Adventní dílny

Vítězná „trojka“.  Fota: Lenka Podhorná

Nejvíc potěší vlastní výrobek. Foto: Jiří Látal
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V knihovně rozjíždíme půjčování audioknih
Asi před dvěma lety jsme v  knihovně spustili půjčování e-knih. 

Od té doby jich máme v nabídce více než 16 tisíc, a to včetně řady 
cizojazyčných titulů. Abyste si je mohli vypůjčit, stačí mít zaplacený 
čtenářský poplatek, vyplněný e-mail a zařízení s androidem, do kte-
rého si nainstalujete aplikaci Palmknihy.

Od poloviny prosince jsme začali tímto způsobem půjčovat také 
audioknihy. Nabídka zatím není zdaleka tak velká jako u e-knih, ale 
postupně se bude rozšiřovat. Určitě si nenechte ujít knihy od Ber-
narda Miniera, Samuela Bjorka nebo Jo Nesböho. Jenom pozor, 
i u audioknih platí pravidlo, že se vám knihy po 31 dnech samy sma-
žou. Přeji příjemný poslech.

Jan Chabičovský
knihovník Zajímavé příběhy čekají také na malé čtenáře. Foto: Jan Chabičovský

V Lutíně jsme si pospíšili a vánoční strom na návsi před obecním 
úřadem jsme rozsvítili už v úterý 26. listopadu. Od páté hodiny odpo-
lední až do chvíle, kdy se světla na stromě rozzářila, přibývalo malých 
i velkých návštěvníků, kteří si mohli až do konce vychutnat – kromě 
programu – skvělé občerstvení, zakoupit na školním jarmarku nápa-
dité a krásné vánoční dekorace vyrobené dětmi a pověsit své přáníč-
ko na stromeček u pódia. A po celou dobu vytrvale sněžilo.

Rozsvícení vánočního stromu předcházel bohatý kulturní program, 
už po šestnácté připravený učiteli a žáky základní školy. Žáci nám při-
pomněli adventní a vánoční lidové zvyky, zazpívali koledy a oblíbené 

vánoční písně. Celý učitelský sbor dokázal, že umí nejen učit, ale také 
krásně zpívat, stejně jako skvělí kytaristé – učitelé Petr Jakob a Jiří 
Štěpánek. Ohňostroj nahradila efektní „ohnivá show“ a po ní už nasta-
la dlouho očekávaná chvíle, kdy se rozzářil symbol blížících se Vánoc.

Ti, kdo pro nás tento zážitek pomáhali připravit, byli tentokrát struč-
ní, ale myslím, že jejich slova vyjadřují to nejdůležitější:

„… Ve škole jsme vyráběli pro jarmark a výrobky na stánku byly krás-
né. A víte, co bylo nejkrásnější? Že výtěžek z prodeje jde do dětské-
ho domova.“ (Sali Hitari, Isabela Dostálová a Jáchym Jakubec 6.A)
 Ladislava Kučerová

Rozsvítili jsme vánoční stromy

Výtěžek z jarmarku putoval do dětského domova v Olomouci. Blížící se Vánoce vítali děti i učitelé bohatým programem. Fota: Zdeněk Vích

Vzhledem k  termínu lednového vydání OZ 
máme za sebou novoroční výstup na Velký 
Kosíř a  Tříkrálovou sbírku v  obou částech 
naší obce.  O počtu turistů, kteří během 1. led-
na 2024 dorazili na Kosíř (zaregistrovaných), 
jsme stihli informovat na str. 14, o průběhu 
a výsledku Tříkrálové sbírky (6. a 7. ledna) se 
dočtete v březnovém vydání OZ.

Z dalších akcí připravených na leden a únor 
2024 nás čekají:

14. ledna - Turnaj ve stolním tenisu
(neděle)  sál hasičské zbrojnice 
  v Třebčíně  (zač. v 10 hod.)  

19. ledna - Ples ZŠ a MŠ Lutín
(pátek)  sál Společenského domu SIGMA
  Lutín (20 hod.)

Případné změny budou včas oznámeny.
Kulturní komise

2. února - 26. obecní ples
(pátek)  sál Společenského domu SIGMA
  Lutín (20 hod.)

10. února   - Třebčínské ostatky 
 (sobota)  s půlnočním pochováním basy  
  11 hod. – průvod masek
  20 hod. – taneční zábava
  sál hasičské zbrojnice

KDY - KDE - CO | V LEDNU A ÚNORU



Zářivá světýlka na smrku před kaplí sv. Floriána v Třebčíně rozsví-
til Mikuláš se svou družinou o první adventní neděli. Dětem donesl 
malou odměnu za básničku nebo dopis Ježíškovi. Jemu a všem ná-
vštěvníkům naopak děti věnovaly své kulturní pásmo. Předvánoční 
atmosféru provoněl tradiční punč a libé písně v podání členů souboru 

opery a operety olomouckého divadla. Nejkrásnější období roku bylo 
zahájeno.

Kulturní komise Třebčín přeje všem spoluobčanům šťastný nový 
rok plný zdraví, radosti a pohody.

Ivana Čeplová, předsedkyně KK Třebčín

Vánoční strom a Mikuláš v Třebčíně

Advent a Mikuláše přivítaly děti v Třebčíně kulturním pásmem.  Fota: Jiří Látal
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O čem jednala rada obce
dne 1. 11. 2023:

Souhlasila:
�  s omezením parkovací doby na některých 

stáních v ulici Jana Sigmunda v Lutíně na 
2 hodiny;

�  s  konáním akce Setkání seniorů z  Lutí-
na a  Třebčína, které se uskuteční v  úterý 
14.11.2023 ve společenském sále SIGMA;

�  s výměnou kotle a spalinových cest na Obec-
ním úřadě v Lutíně. Výměnu provede spo-
lečnost I-Therm, spol. s  r.o. (IČ:60323825) 
za cenu 101 115,60 Kč bez DPH;

�  s podáním žádosti o dotaci z 2. výzvy MAS 
Region HANÁ, z.s. - IROP - VZDĚLÁVÁNÍ 
na  realizaci  stavby „Venkovní učebna ZŠ 
Lutín“. Kompletní administraci žádosti o do-
taci včetně výběrového řízení na zhotovitele 
stavby realizuje Společnost ARL Innovation 
s.r.o. (IČ:01744828), která nabízí zpracovat 
žádost za cenu 63 000 Kč bez DPH.

Schválila:
�  podání žádosti o  dotaci na  pořízení note-

booku pro knihovnu z dotačního programu 
Ministerstva kultury VISK3;

�  uzavření Dodatku č. 1 ke Smlouvě o pachtu 
a provozování vodovodů a kanalizací mezi 

Obcí Lutín a spol. SVK obce Lutín s.r.o ze 
dne 5.9.2023. Předmětem dodatku je úpra-
va přílohy č. 2;

�  Vnitřní předpis č. 1/2023 k přidělování ve-
řejných zakázek malého rozsahu dle přílohy 
k zápisu;

�  na základě výsledku zadávacího řízení uza-
vření smlouvy o  dílo na  veřejnou zakázku 
„Kamenosochařská kopie kříže s korpusem 
Krista, včetně restaurování dochované části 
díla“ mezi Obcí Lutín a společností SOCHA-
ŘI, v.o.s. (se sídlem Hodolanská 805/30, 
772  00 Olomouc, IČ: 25391321).  Cena 
za zhotovení díla je 953 000 Kč bez DPH.

Vzala na vědomí:
�  nové informace o  probíhajících jednáních 

týkajících se vyřešení tzv. skeletu;
�  informaci o  vratce dotační částky ve  výši 

139 560,57 Kč za projekt 5.1b - Energeticky 
úsporná opatření na obj. ZŠ Lutín.

dne 20. 11. 2023:

Schválila:
�  uzavření smluv mezi Obcí Lutín a Správou 

silnic Olomouckého kraje dle přílohy k  zá-
pisu. Smlouvy se týkají stavby stezky pro 
cyklisty a chodce v ulici Olomoucká v Lutíně;

�  uzavření kupní smlouvy dle přílohy k zápisu 

mezi Obcí Lutín a společností THT Polička, 
s.r.o. (IČ: 46508147) . Kupní smlouva se týká 
nové cisterny pro JSDH Třebčín za celkovou 
cenu  8 055 095 Kč bez DPH.

 
Vzala na vědomí:
�  informace o možnosti pronájmu sdílených 

kol k  veřejnému využití.. Možnost využití 
bude zvážena až po  vyhodnocení ankety, 
která probíhá v rámci dotazníku ke strategii 
rozvoje obce. Rada pověřuje starostu obce 
jednáním s místními fi rmami ve věci mož-
nosti spolufi nancování;

�  zápis z  dílčího přezkoumání hospodaření 
obce za období 1.1.2023 - 6.11.2023, kte-
ré bylo provedeno Krajským úřadem Olo-
mouckého kraje;

�  o přidělení dotace z Ministerstva pro místní 
rozvoj ČR na  realizaci stavby rekonstruk-
ce části komunikace a  úpravu křižovatky 
v Třebčíně.

Doporučila zastupitelstvu obce:
�  schválit prodej pozemku p.č. st. 323/3 v k.ú. 

Lutín za cenu 700Kč za m2;
�  schválit uzavření Smlouvy o spolupráci s Mi-

kroregionem KOSÍŘSKO na nákup odpado-
vých nádob a velkoobjemových kontejnerů 
na separovaný odpad dle přílohy k zápisu;

�  schválit uzavření Smlouvy o spolupráci s Mi-

Z RADY A ZASTUPITELSTVA OBCE
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kroregionem KOSÍŘSKO na nákup opakova-
ně použitelných kelímků a mycího zařízení 
dle přílohy k zápisu;

�  schválit Obecně závazné vyhlášky Obce 
Lutín dle návrhu v příloze k zápisu.

Souhlasila:
�  s návrhem aktualizace Územní studie Lutín, 

k.ú. Třebčín, lokalita 2.07 - ÚPRAVA dle přílo-
hy k zápisu.

Projednala:
�  podkladové materiály od architekta Nového 

centra obce Lutín za zdravotním střediskem, 
rozhodla o ponechání volného prostoru pro 
shromažďování lidí v blízkosti podia (např. 
rozsvěcování ván. stromu) a  o  přemístění 
dětského hřiště do obecní louky.

O čem jednalo zastupitelstvo obce
dne 11. 12. 2023:

Schválilo:
�  Rozpočtové provizorium na  rok 2024. 

Podle pravidel se v  rozpočtovém provizoriu 
do schválení rozpočtu 2024 budou hradit čin-
nosti spojené s výkonem státní správy, akce 
schválené kompetentními orgány včetně za-
pojení případných dotačních zdrojů, závazky 
vyplývající z uzavřených smluv včetně plnění 
povinností z pracovněprávních vztahů obce, 
výdaje vyplývající z právních předpisů, inves-
tiční i neinvestiční výdaje v případech pokra-

čování započaté akce včetně dotačních zdro-
jů, pravidelně se opakující výdaje obce, výdaje 
na zabezpečení chodu úřadu a samotného 
fungování obce včetně výdajů spojených 
s řešením výjimečných a havarijních situací. 
Příspěvek na provoz zřízené příspěvkové or-
ganizaci se poskytne měsíčně ve výši 1/12 
schváleného rozpočtu předchozího roku. 
Rozpočtové příjmy a  výdaje uskutečněné 
v době rozpočtového provizoria se stávají pří-
jmy a výdaji rozpočtu po jeho schválení.

�  kalkulaci vodného a stočného na  rok 2024, 
kterou předložil provozovatel vodohospo-
dářské infrastruktury společnost SVK obce 
Lutín s.r.o. Výše vodného v roce 2024 bude  
39,83Kč bez DPH,  stočného 44,47Kč bez 
DPH za 1 m3;

�  Obecně závaznou vyhlášku o nočním klidu 
v roce 2024 dle návrhu v příloze k zápisu;

�  Obecně závaznou vyhlášku o  místním po-
platku za obecní systém odpadového hospo-
dářství dle návrhu v příloze k zápisu;

�  Obecně závaznou vyhlášku o  místním po-
platku za psy dle návrhu v příloze k zápisu;

�  Obecně závaznou vyhlášku obce Lutín 
o místním poplatku za užívání veřejného pro-
stranství dle návrhu v příloze k zápisu;

�  Obecně závaznou vyhlášku obce Lutín 
o místním poplatku z pobytu dle návrhu v pří-
loze k zápisu.

Souhlasilo:
�  s  prodejem pozemku p.č. st. 323/3 v  k.ú. 

Lutín (zastavěná plocha a nádvoří o výměře 

53 m2) a pověřuje radu vyhlášením záměru;
�  s demolicí objektů č.p. 85 a 165 v Lutíně, 

které jsou majetkem obce. Demolici v sou-
ladu s uzavřeným memorandem a smlou-
vou o smlouvě budoucí provede společnost 
MSF OC LUTÍN s.r.o. (IČ: 17516692);

�  s demolicí objektu čp. 49 v Lutíně, který je 
v majetku obce, a pověřuje radu obce přípra-
vou a  následnou realizací demolice domu 
s výjimkou hospodářských objektů;

�  aby nové pódium na Rybníčku v Lutíně bylo 
navrženo ve variantě: menší velikost pódia, 
větší velikost parketu v místě stávajícího pří-
střešku. /jch/

Poplatek za komunální odpad se zvyšu-
je na 720 Kč na osobu za  rok (občané 
od 71 let 620 Kč).
Poplatek za psa zůstává nezměněn. 
Na  ceně vodného a  stočného se promítl 
pouze přechod DPH z 10 na 12 procentní 
sazbu – cena vodného je nově 39,83 Kč bez 
DPH, cena stočného 44,47 Kč bez DPH.
Spotřebitel zaplatí za 1 m3 vody celkem 
94,42 Kč včetně DPH.
Ostatní poplatky a další důležité informa-
ce najdete v Kalendáři pro občany na rok 
2024.

Poplatky na rok 2024
(viz Kalendář 2024 pro občany):

ŠKOLY INFORMUJÍ

Drobní ptáci proto potřebují potravu každý 
den. Pokud je vše zapadané sněhem, je pro ně 
obtížné ji najít. Proto se bez naší pomoci ne-

obejdou. Nezapomínejme na ně a dejme jim 
do krmítka slunečnice nebo oříšky – NIKDY 
však pečivo. Bez plných krmítek mají malou 

Malý ptáček je na mrazy přichystaný, ale 
ani tak se neobejde bez naší pomoci Bě-
hem jediné mrazivé noci ztratí až pětinu 
své hmotnosti. Když teploty spadnou pod 
bod mrazu, musí přijímat mnohem více po-
travy než obvykle. Tělesnou teplotu si ptáč-
ci udržují pomocí peří, které načepýří tak, 
že vypadají jako koule, a vytvoří si tak těles-
né teplo. Nejmenší ptáček, králíček obecný, 
váží pouhých 6 gramů. Na to, aby během 
mrazivé noci přežil, vydá tolik energie, že 
ztratí až dvacet procent své hmotnosti.

Ptáčci jsou naši přátelé

Nezapomínáme na své malé kamarády. Foto: Dana Ostianová



šanci přežít.  Pokud krmítko nemáte, postačí 
i miska umístěná tam, kde na ni nepadá sníh. 

Právě v době, kdy teploty klesají pod bod 
mrazu, na ně myslete a dopřejte jim něco 
do zobáčku .

V  lutínské mateřské škole vedeme děti 
v  rámci mravní a  environmentální výcho-
vy k  sounáležitosti s  přírodou. Pravidelně 
krmíme ptáčky – naše přátele. Oni nám 
na oplátku na  jaře zazpívají pěknou písnič-

ku. Buďme na ně hodní a mějme je rádi. Sta-
ré přísloví říká:

„Chceš-li slyšet ptačí zpěv, nekupuj klec, 
ale sázej stromy.“

Dana Ostianová, vedoucí učitelka MŠ
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Sběrným dvorem v  Lutíně nás proved-
la paní Iveta Chudobová. Dozvěděli jsme 
se, jaký odpad lze přivézt do  sběrného 
dvora, co se následně děje s tímto odpa-
dem, jak se zde shromažďuje, třídí a poté 
likviduje. 

Bylo pro nás zajímavé, že za některý od-

pad můžeme dostat i zaplaceno (za kov, 
např. železo). Každý občan Lutína, který 
vlastní občanský průkaz, může za kalendář-
ní rok dovézt maximálně 500 kg odpadu. 

Samozřejmě není cílem dodat odpadu co 
nejvíce, ale spíše naopak. Zároveň jsme si 
odnesli spoustu užitečných informací, které 

nám určitě pomohou k ochraně našeho ži-
votní prostředí.

Děkujeme paní Chudobové za  to, že nás 
celým sběrným dvorem provedla a odpově-
děla nám na naše zvídavé otázky.  

Kateřina Skácelová
 a Adéla Vařeková,  4.B

Na  komentovanou prohlídku sběr-
ného dvora v  Lutíně se ve  středu 
8. listopadu vydala dvě oddělení škol-
ní družiny. Akce byla uspořádána 
v rámci školního recyklačního progra-
mu RECYKLOHRANÍ aneb UKLIĎME 
SI SVĚT. Každým menším projektem, 
tematickou hrou, praktickou činnos-
tí či kvízem, který žáci splní, sbírají 
nejen body, ale prohlubují svoje zna-
losti v oblasti vzniku, třídění a  recyk-
lace odpadů. 

Učíme se chránit životní prostředí

Správné hospodaření je naše „parketa“
„Dne 28. 11. k nám do třídy 5. B přišli finanční poradci z Part-

ners, a.s., aby nám předali základy finanční gramotnosti. Na-
učili nás, jak šetřit, a taky jsme zjistili, jak a proč vznikly první 
peníze. Všichni jsme to ocenili.“ 

(Kateřina Charvátová, žákyně 5.B)

Základní škola Lutín se nově zapojila do projektu s názvem 
Finanční gramotnost, během kterého žáci získávají důležité in-
formace týkající se vhodného hospodaření nejen s penězi. 

Celý projekt je pod záštitou České národní banky a my zdale-
ka nejsme jediní, kdo se jej zúčastnil. Školení je připraveno pro 
všechny žáky 3. - 9. ročníku a bude přizpůsobeno na míru všem 
účastníkům. Hana Dopitová, třídní učitelka 5. B Učíme se hospodařit a šetřit! Foto: archiv školy

Učíme děti pomáhat méně 
šťastným

Advent je období, které otevírá lidská srd-
ce. Nevlídné počasí a  blížící se konec roku 
svádějí k bilancování a k úvahám o smyslu 

lidského bytí. Přemýšlíme o  tom, jak žijeme. 
Často i o tom, jak žijí lidé kolem nás. Odtud je 
samozřejmě blízko k úvahám, jestli je to tak 
dobře. Jestli by některé věci nešly udělat lépe, 
jestli by nebylo dobré tomu či onomu člověku 
nebo projektu pomoci. Odpověď samozřejmě 

zní ano. Koneckonců – všichni víme, jak hřeje 
na duši každý dobrý skutek. 

A tak právě v adventu bývají velmi úspěšné 
různé charitativní akce. V  lutínské škole je 
například zásluhou Mgr.  Leony Čotkové už 
mnoho let tradicí prodej „Vánoční hvězdy“. 

Uklidit svět je starost každého z nás.  Fota: Alena Nevěčná
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Na  začátku prosince jsme tímto prodejem 
získali 47 700 korun. Tyto prostředky poputují 
jako obvykle neziskové organizaci Šance při 
Dětské klinice Fakultní nemocnice v Olomou-
ci. Tato organizace se snaží zkvalitnit práci 
s onkologicky nemocnými dětskými pacienty, 
například zpříjemnit jim pobyt v nemocnici. 

V  adventu bilancuje i  Bílá pastelka, která 
podporuje pacienty s  těžkými poruchami 
zraku. Letos jsme pro Bílou pastelku vybrali 
3 529 korun.

Charitativní akce Srdíčkové dny, kterou 
na pomoc vážně nemocným dětem pořá-
dá organizace Život dětem, byla zahájena 
28. listopadu a  poběží do  května 2024. 
Na podporu této akce si mohou děti za-
koupit ve  škole pěkné magnetky a  další 
předměty.

Nejvíce nás však těší skutečnost, že 
s dalším námětem na pomoc přišly samot-
né děti, které před několika lety na schůzi 
školního parlamentu navrhly, aby se u pří-

ležitosti rozsvěcení vánočního stromu 
prodávaly drobné dárky, které vyrábějí děti 
samotné či jejich rodiče, a aby se výtěžek 
z prodeje těchto věcí věnoval potřebným. 
Výtěžek z  našeho (před)adventního jar-
marku 28. listopadu činil 9  280 korun 
a  byl už odevzdán Dětskému domovu 
v Olomouci.

Je to přesně tak. Advent otevírá lidská 
srdce. A je to dobře. 

Věra Voňková, učitelka

Na začátku prosince se děti a učitelky z prvního stupně vypravily au-
tobusem na vánoční výlet do Rožnova pod Radhoštěm. Počasí nám 
krásně vyšlo a v cíli nás čekal naučný a zajímavý program. Procházka 
zasněženou Valašskou dědinou nás zcela naladila na dobu přichá-
zejících Vánoc. Dozvěděli jsme se spoustu zajímavostí o Vánocích 
na Valašsku, o adventních tradicích a zvycích. 

Během procházky jsme pozorovali kouzelné chaloupky, setkali 
jsme se s „Luckami“, potkali jsme také Mikuláše, čerty a anděla, kte-
ří nás nepustili dále, dokud jsme jim nezarecitovali báseň. Naštěstí 
vše dobře dopadlo a my jsme mohli pokračovat v cestě, která vedla 

do místní školy, kde na nás čekal milý pan učitel. Děti překvapilo, že 
měl místo ukazovátka rákosku! 

Dále naše cesta vedla k místnímu kováři, který nám vysvětlil, k čemu 
kovárna dříve sloužila. Vyzkoušeli jsme si tradici lití olova a předpově-
děli jsme si budoucnost. V poslední chaloupce jsme se zahřáli teplým 
čajem a  zasytili bříška lahodným perníkem. Nevynechali jsme ani 
jarmark, kde si děti nakoupily různé drobnosti jako dáreček či na pa-
mátku. 

Děkujeme za organizaci pěkného výletu. Video z něj je ke zhlédnutí 
na stránkách školy. Petra Jiříčková, učitelka

Vánoční výlet nás zavedl na valašský venkov

Vánoce ve valašské škole. Setkání s „valašským“ Mikulášem. Fota: Petra Jiříčková

Malí modeláři stavěli betlémy
Klub železničních modelářů v  Lutíně za-

hájil činnost spolu s  novými, perspektivními 
členy (žáky čtvrtého ročníku ZŠ Lutín) hned 
po prázdninách.

Přestože v názvu klubu je „železniční“, pracu-
jeme běžně i s papírem a v předvánočním čase 
bylo rozhodnuto. Vedoucí klubu pan Krum-
polec obstaral papírové stavebnice betlémů 
a Barča, Martin, Kuba, Honzík a externí členka, 
o rok starší Eliška, postavili s pomocí starších 
modelářů, kteří rádi poradili, pro své domovy 
betlémy jako překvapení.

Michal Holásek, starší člen klubuDílo vlastních šikovných rukou bylo doma... ... jistě milým překvapením. Fota: Michal Holásek
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Možnost nahlédnout „pod pokličku“ fi rmě 
Huyndai v Nošovicích měli karosáři všech roč-
níků a  mechanici seřizovači druhého ročníku 
10. listopadu. Trošku sci-fi  a hodně robotickou, 
ale rozhodně bylo na co se dívat. Zato „Trúba“ 

ve Štramberku, kterou jsme také stihli zhlédnout, je pořád stará, krás-
ná a zůstává na svém místě. Nikam nespěchá. 

Tato exkurze nabídla našim žákům srovnání dvou rozdílných světů 
– současnost s roboty a minulost se „štramberskýma ušima“.

Miroslav Hejl, učitel

Štramberské uši jsou před roboty v bezpečí (a naopak)

Ve fi rmě Hyundai v Nošovicích. Malá vycházka na závěr exkurze. Fota: Miroslav Hejl

Konečně napadl sníh a zimní sporty mohou propuknout. Celý pod-
zim naši strojaři „makali“ na fyzické kondici, takže si zimu určitě užijí. 

V říjnu a v listopadu proběhl turnaj v malé kopané. Zápasy byly vy-
rovnané, počasí a podmínky někdy hodně drsné. Vítězem se stala tří-
da „bažantů“ - MS 1. B.

Na  konci listopadu se vydalo devět hráčů florbalu (nebo hokeje) 
na turnaj Subterra cup do Olomouce. Skupina byla vyrovnaná, přesto 
jsme utrpěli dvě porážky a tím pro nás turnaj skončil.

Další výzva pro naše strojaře byla Teen Strong Challenge = přebor 
olomouckých středních škol v  silovém pětiboji. Tři vytipovaní re-
prezentanti se tak mohli setkat s kovem za trochu jiných okolností.  

Ve velké konkurenci dalších čtrnácti škol získali dvě třetí místa v mrt-
vém tahu a v trojskoku (9,49m). Jako družstvo jsme obsadili šesté 
místo z patnácti týmů, Roman Todorov byl mezi  44 siláky na skvě-
lém čtvrtém místě. 

Bylo unikátní vidět tolik testosteronu a  maximálního vypětí „pod 
jednou střechou“. Součástí závodů byl i rozhovor s mistrem Evropy 
v bench-pressu, který vleže dokázal vytlačit činku o váze 263,5 kilo-
gramů. Kdo to dokáže? Těšíme se na silácké klání v příštím roce.  

Teď už je čas začít chystat lyže a „prkna“, protože v  lednu mizíme 
na Anežku brázdit svahy Jeseníků.

Hana Grundová, učitelka

Kromě strojařiny žijeme také sportem

Sportujeme pro zdraví a radost z pohybu.  Foto: Hana Grundová a Lukáš Nápravník



Celé téma bylo zaměřeno na  představení 
školy a zvládnutí prvotního úskalí při počátku 
studia. Seminář probíhal v  přátelské atmo-
sféře s výhledem kariérního růstu absolventů 
s  vysokoškolským vzděláním do  budoucna. 
Studenti se  tak stanou nejen odborně způso-
bilými, ale naučí se také odpovědnosti ve svém 
osobním i profesním životě.   

V  závěru semináře došlo také na  spoustu 
dotazů týkajících se vlastního studia na vyso-
ké škole. Můžeme tedy odpovědně říci, že pro-
blematika studia byla studentům objasněna 
a stala se tak velkým přínosem při vlastním 
životním rozhodování.   Tomáš Vaněk, učitel

Seminář „Perspektiva vzdělávání“  
pro studenty čtvrtého ročníku obo-
ru Mechanik seřizovač s absolven-
tem naší školy Bc.  Jiřím Koudelí-
kem, nyní vyučujícím na Vysokém 
učení technickém v Brně, se usku-
tečnil v pátek 10. listopadu.

Seminář informoval a radil

Cenné informace a rady usnadní náročné začátky.
Foto: Tomáš Vaněk
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SPORT V OBCI

Muži „B“ působící ve IV. třídě se celou sezonu 
trápili, chuť si trochu spravili v posledním zá-
pase, když vyhráli 5:2 v Tršicích. V tabulce tak 
„přezimují“ na předposledním dvanáctém mís-
tě s 6 body za 2 výhry a 10 proher. 
Trenérem byl Vladimír Jahoda.

Dorostenci sdružení s  TJ FC 
Hněvotín se naopak ke  konci 
podzimu mírně zlepšili a  do  ta-
bulky si připsali ještě 3 body 
za domácí výhru 3:2 nad FC Do-
lany. Výsledkem je třinácté místo 
za 2 výhry a 11 proher. Nejlepšími střelci jsou 
Míra Liška a  Sam Mikulášik, oba vstřelili po 
4 brankách. Trenérem družstva byli David Vy-
kydal a Štěpán Červený.

První společné družstvo mladších žáků s TJ 
FC Hněvotín působící v krajské soutěži si vedlo 
velmi dobře. V tabulce zaujímá druhé místo se 
ziskem 28 bodů za 9 výher a 2 prohry.  Trené-
rem je Roman Mikulášik z Hněvotína. 

Druhé společné družstvo mladších žáků 
s TJ FC Hněvotín působící v okresním přebo-
ru si rovněž nevedlo špatně. Ve dvanáctimíst-
né tabulce obsadilo sedmé místo s 15 body 

za 5 výher a 6 proher. Nejlepším střelcem 
družstva je Štěpán Sedláček s 12 zása-
hy. Trenérem družstva byl Libor Sedlá-
ček z Lutína.

Naši nejmenší z  přípravek dobojovali 
už na konci října.

Starší přípravka v  této části soutěže 
opanovala druhé místo v  tabulce za 

6 výher, 3 remízy a 3 prohry. Trenéry byli Radek 
Švéda a Štefan Seifert.

Mladší přípravka ve stejné fázi soutěže zís-
kala rovněž druhé místo za 6 výher, 1 remízu 
a 5 proher. Trenéry byli Ondra Gallik, Jirka Mi-
nář a Tomáš Skoumal. 

Těší nás zejména narůstající počet těch nej-
menších. Pokud vydrží, má lutínský fotbal bu-
doucnost. Petr Kovařík

Jak si v roce 2023 vedl odbor turistiky

Lutínští turisté se sešli na výroční schůzi už 
v listopadu. Předseda odboru Vladimír Grézl 
zhodnotil uplynulý rok a seznámil přítomné 
s plánem činnosti na začínající rok 2024.

Už po šestatřicáté jsme 1. ledna 2023 zahá-
jili rok novoročním výstupem na Velký Kosíř. 
U  rozhledny se během prvního dne nového 
roku zaregistrovalo 3499 turistů - slušný prů-
měr posledních sedmi let. Kromě registračních 
karet a medailí od MB TOOL na ně čekalo ob-
čerstvení připravené hasiči ze Slatinek. Počasí 
bylo slunečné, guláš jako vždy výborný, nálada 
novoročně optimistická, po sněhu ani stopa.

Hlavní akcí turistického jara byl už 50. roč-
ník pochodu a  45. ročník běhu „Mánesovou 

Fotbalový podzim je za  námi, a  tak 
můžeme hodnotit. Muži „A“ po velmi 
slibné první polovině soutěže, kdy ata-
kovali nejvyšší příčky, bohužel v další 
fázi nepotvrdili formu a  v  posledních 
pěti zápasech získali pouze bod a ne-
vstřelili jediný gól. Výsledkem je i  tak 
solidní osmé místo za 5 výher, 2 remí-
zy a 6 proher. Příčinu můžeme hledat 
zejména v absencích největších opor, 
jejichž nepřítomnost na  hřišti má 
na kvalitu hry obrovský vliv. Trenérem 
mužů byl na  podzim Pavel Vykydal 
a asistentem jeho syn David Vykydal.

Fotbal se uložil k zimnímu spánku

Na podzim putovali turisté krásnou jihomoravskou krajinou. Foto: David Bábek



stezkou“, pořádané ve spolupráci s Ligou 100 Olomouc. Na trasu vyra-
zilo celkem 169 turistů – 81 na 15 a 9 na 25 kilometrů, 10 cyklistů a 69 
běžců. Přestože počasí bylo příznivé a termín „Mánesky“ byl oznámen 
v regionálním rozhlasu, tisku a Obecním zpravodaji, účast na ní neod-
povídala úsilí vynaloženému členy odboru na náročnou přípravu. Proto 
jsme se rozhodli pro menší změny – zrušit pochod na 25 kilometrů 
a nahradit ho kratším, přibližně sedmikilometrovým pochodem po cyk-
lostezkách do Třebčína, Slatinic a Luběnic. Vyhovovat by mohl rodičům 
s dětmi (i v kočárku) a účastníkům všech věkových kategorií.

Také dvěma turistickým zájezdům, kdy jsme program jednotlivých dnů 
ponechali hlavně na účastnících, přálo počasí a účast byla velmi dobrá. 
Pětidenní  květnový zájezd vedl do Orlických hor (informovali jsme v čer-
vencovém vydání OZ), jednodenní na konci září do jihomoravských měst 
Ivančice a Dolní Kounice. Doufám, že letošní květnový zájezd na Vysoči-
nu, pro který je už zajištěna doprava a ubytování, neohrozí žádné neče-
kané překážky a účastníci budou spokojeni.

Odbor turistiky má v současné době 42 členů (22 žen) a jeho činnost 
sponzorovaly Obec Lutín, MB TOOL Třebčín a Mikroregion KOSÍŘSKO. 
Jim a všem, kdo při organizování akcí pomáhali, patří velký dík.

Všem příznivcům turistiky a spoluobčanům přeji do nového roku zdra-
ví, pohodu, krásné počasí a bohatou účast na našich akcích.

Vladimír Grézl

P.S. Během 1. ledna 2024 bylo na Velkém Kosíři u rozhledny zaregistro-
váno 3103 účastníků novoročního výstupu.

14 Informace z činnosti odboru turistiky naleznete na ofi ciálních stránkách obce: lutin.cz

Svatební slavobrána na vinici posloužila jako kulisa pro pěkné foto. Foto: David Bábek

ZAJÍMAVOSTI

Pokud půjdete na ples nebo jinou kulturní akci do nové hasičské zbrojnice, uskuteční se v  sále v prvním patře, který byl adaptován ze dvou 
dřívějších tříd. Dnes tam vedou renovované schody, případně výtah. Proč se o tom zmiňuji?

Do budovy vstoupíte zadním vchodem z dlážděného nádvoří. V projektu stavitele Josefa Bracha bylo tohle nádvoří nazváno „letní tělo-
cvična“. Opravdu zde děti cvičily? Nepamatuji si to a nenašel jsem ani žádného pamětníka, který by potvrdil, že se v tomhle prostoru někdy 
cvičilo. Já si jej pamatuji se zatravněnou plochou, v  jeho koutě blízko vchodu byla studna s pumpou. Směrem k dnešnímu kluzišti byla 
u zídky veliká třešeň, vyvrácená velkým množstvím těžkého sněhu před hodovou nedělí v roce 1953, a poblíž zídky sousedního domu menší 
ořešák. 

Ve školní kronice (školní rok 1924–25) je nicméně zapsáno učitelem Veleslavem Dostálkem toto: 
„Místní školní rada postarala se o znovuzřízení zanedbaného cvičiště a zjednala potřebné nářadí: hrazdu, bradla, šplhadla, žebř, kruhy, 

kladinu s dvojími podstavci, můstek ku skoku, dva podstavce ku skoku, dlouhé švihadlo, velký dutý míč a malý gumový míč.“ 
Místní školní radu tvořili od 1.ledna 1921 p. Josef Slezák, rolník (předseda), p. Antonín Hubáček, domkař (místopředseda), p. Jan Vítek, 

krejčí, pan M. Novák a ve zmíněném roce i  řídící Veleslav Dostálek. Josef Nejedlý

Školní „letní tělocvična“ v Třebčíně

Většina občanů jistě zaregistrovala, že 
od října je zavřená rozhledna na Velkém 
Kosíři. Důvody tohoto kroku byly ozná-
meny již na  podzim, ale celá situace 
měla postupně vývoj, ne však takový, 
jaký jsme si představovali. 

Jak to vypadá s rozhlednou?

Původně naplánovaná částečná oprava 
konstrukce spojená s  výměnou podlaho-
vých prken musela být změněna na opravu 
většího rozsahu. 

Vzhledem k povaze konstrukce bylo roz-
hodnuto o změně materiálu ze dřeva na zin-
kovanou ocel. Na  doporučení odborníků 
byl zadán podrobný stavebně technický 

průzkum celé konstrukce, který nám po-
skytl komplexní pohled na stav konstrukce. 
Výsledek nám dá jasný obrázek o celkové 
kondici rozhledny. 

S  pronajímatelem občerstvovacího stán-
ku v  přízemí rozhledny jsme se dohodli 
na otevření v průběhu turistické sezony tak, 
aby návštěvníci mohli využít občerstvení 
a sociální zařízení. Mimo turistickou sezonu 
bude otevřeno o víkendech nebo pro větší 
skupiny na zavolání.

Dalibor Kolář
předseda Mikroregionu KOSÍŘSKO
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Dnešní dvě fotografi e nejsou příliš rozdílné. Začátek Slatinické ulice 
s oběma školami na Školní ulici se po těchto dlouhých letech příliš 
nezměnil. Ze stodoly domu č.45 ale zbylo jen torzo a nejstarší školní 
budova č.p.1 zatím ještě stojí. V Deštném potoku, který v roce 1887 
způsobil největší lutínskou povodeň, teče voda, což dnes už téměř 

neznáme (voda se ztrácí někde za Třebčínem). Na potoku před již zru-
šeným mostem je vidět stavidlo, z kterého se plnil vodou rybník (dnes 
Rybníček). A reklama prostějovské oděvní fi rmy Nehera (Nehera dělá 
šaty dobře) už také není aktuální – prostějovská oděvní tradice ne-
dávno téměř zanikla. Karel Mišák

Lutín po 83 letech

Slatinická ulice před křižovatkou v roce 1940 … Foto:  archiv Pavla Zlámala … a dnes Foto:  Karel Mišák

Všichni společně za „zelený svět“! Foto: archiv spol. SIGMA

Společnost SIGMA vysázela v Lutíně 155 stromů
Na konci října jsem se zúčastnil slavnostního sázení stromů 

ke  155. výročí založení firmy SIGMA. Slavnostní výsadby 
před Společenským domem SIGMA se zúčastnili také hejtman 
Olomouckého kraje Ing. Josef Suchánek, náměstek hejtmana 
Ing. Šafařík a primátor Města Olomouc Mgr. Miroslav Žbánek. 
Nechybělo samozřejmě vedení společnosti v čele s generálním 
ředitelem Lubošem Michlíkem. 

U příležitosti oslav 155. výročí založení firmy bylo vysázeno 
155 stromů.
Část nových stromů firma věnovala i Sigmundově střední ško-

le strojírenské, která se stará o vzdělání a výchovu odborného 
dorostu

„Jubilejní“ stromky doplnily výsadbu v obecním parku, firma 
vysadila i nový parčík v areálu učiliště. Za stromy, které  přispějí 
k dalšímu zkulturnění naší obce, patří společnosti SIGMA velké 
poděkování. Jakub Chrást

Vánoční koncert 2023 byl skvělým zážitkem
Už po dvaatřicáté se vpodvečer třetí adventní neděle rozezněla třeb-

čínská kaplička hudbou. Od půl páté zvali občany k tradičnímu setkání 
trubači tóny známých koled. Zájemci si mohli do svých luceren přenést 
plamínek „Betlémského světla“, který trubači v průběhu koncertu rozná-
šeli i po obci.

Kaplička zaplněná do posledního místa se naplnila tóny starých ang-
lických koled v zajímavých jazzových aranžích. Tento zážitek nám zpro-
středkoval Komorní sbor pod vedením Lenky Mlynářové – Dohnalové. 
A byl to zážitek ohromný, protože umělců bylo více než čtvrt stovky. Ta-
kové těleso kaplička ještě snad nikdy nehostila. 

Krásným předělem mezi hudebními bloky bylo vystoupení malých reci-
tátorek s adventně a vánočně laděnými básničkami. Druhá část vystou-
pení nabídla posluchačům i známé melodie českých tvůrců. Na závěr 
nemohl chybět tradiční společný zpěv koled.

Za hojnou účast děkuji návštěvníkům, za pomoc s organizací a přípra-
vou kaple a zázemí pro umělce všem ochotným dobrovolníkům. Za po-
řadetele mohu slíbit, že už spřádáme plány na program v příštím roce.

Rád se připojuji k přání pana starosty a přeji všem občanům do nad-
cházejícího roku hodně zdraví, štěstí a osobní i pracovní pohody.

Dalibor Kolář

O krásný zážitek se postaral početný Komorní sbor a recitace dětí. Foto: Jiří Látal
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SPOLEČENSKÁ KRONIKA

OPUSTILI NÁS VE VĚKU ...

Pozůstalým projevujeme upřímnou soustrast.

Přejeme zdraví, pohodu, spokojenost a lásku
do dalších společných let.

„Zlatá svatba“
Padesát let společného života oslavili v listopadu manželé

Zdenka a Čeněk Beranovi
z Lutína.

Narozeným dětem přejeme, aby jejich příští dny
a cesty byly plné slunce a pohody.

NAŠI
JUBILANTI:

v listopadu 2023:
Jaroslava Koubková 92
Marie Milarová 89
Ludmila Tomášková 86
Ludvík Nezhyba 83
Ludmila Hammerová 81
Jaroslav Malý 75
Františka Zbořilová 75
Barbora Prokšová 75

v prosinci 2023:
Vojtěch Spurný 91
Jarmila Krejčí 87
Anna Pospíšilová 83
Jiřinka Kosinová 83
Oldřich Pospíšil 83
Stanislav Kadlčík 81
Ivana Vysloužilová 80
Jindřich Mužík 80
Jitka Žáčková 75
Václav Mráček 75 

Všem jubilantům přejem zdraví 
a spokojenost.

Sbor pro občanské záležitosti

Alena CRHOVÁ
92 let / Lutín

Marta MOUDRÁ
77 let / Lutín

Josef BOŽÁK
73 let / Lutín

Hynek VEČEŘA
83 let / Lutín

František VIČAR
76 let / Lutín

Jiří VLČEK
61 let / Lutín

NAROZENÉ DĚTI:

říjen:
Jan Kuchyňka
Václav Němec
Viktorie Šnajdrová
Jůlie Štipčáková

listopad:
Matyáš Kawulok


